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Fotoqrafiya sənəti kütləviləşir
Onun təcrübəsi isə hamıya gərəklidir
Fotoqrafiya romantik və cəlbedici yaradıcılıq növüdür. Bu sənət XIX əsrdə 

yarandığı gündən daim yenilənib təkmilləşib, indi özünün ən yüksək mərhələsinə 
çatıb. Əvəzolunmaz foto sənəti həyatın hər anını əbədiləşdirən təsviri vasitə kimi 
hamıya və hər kəsə xidmətini davam etdirir. Sevindirici haldır ki, bu gün də minlərlə 
gənclərimiz foto çəkməklə məşğul olur və bu sənəti sevə-sevə yaşadırlar.

Bu gün Azərbaycan fotoqraflarının 
arzusu budur ki, onların da bir yerə top-
laşıb tədbirlər keçirməyə, əl işlərini, foto 
sənətinə dair lazımi və vacib nümunələri 
sərgiləməyə bir mərkəzi olsun. Belə iste-
dadlı gənclərdən biri də Bakıda fəaliyyət 
göstərən Gilavar Foto Klubu, Azərbaycan 
Fotoqrafiya Federasiyasının təsisçilərin-
dən biri Rəşad Mehdiyevlə söhbətimizdə 
də bu istək ümidlə səsləndi: 

± Rəşad bəy, müsahibəmizə bu 
sənətə gəlişiniz və uğurlarınız barədə 
bilgi vermənizlə başlayaq. 

– Uşaqlıqdan foto sənətinə çox böyük 
marağım olub. Gün gəldi ki, bu sahə ilə 
daha ciddi məşğul olmağa başladım. Əv-
vəllər foto və video sahəsi ilə paralel şəkil-
də məşğul olurdum. Sonra, fikrimi yalnız 
foto sənətinə yönləndirdim. O illərdə hətta 
iş təklifləri də olurdu. Lakin bütün dəvətlər-
dən imtina edərək sərbəst şəkildə bu sahə 
üzrə çalışmağı qərara aldım. 2017-ci ildə 
həmkarım Dilavər Nəcəfovla birgə Gilavar 
Foto Klubunu təsis etdik və elə həmin il-
dən də fəaliyyətə başladıq. 

Bu təşkilatı yaratmaqda məqsədimiz 
ölkədə fotoqrafiyanın inkişafına və bu 
sahəyə marağı olan insanlara dəstək ol-
maq, ölkəmizi bu yaradıcılıqla dünyada 
tanıtmaq, beynəlxalq fotomüsabiqələrdə 
və sərgilərdə iştirak etmək, mükafatlar 
qazanmaq idi. Çalışdıq və bu işin öhdə-
sindən gəldik. İşimizi daha da genişlən-
dirmək üçün 2022-ilin dekabrında Dilavər 
Nəcəfovla birgə Azərbaycan Fotoqrafiya 
Federasiyasını təsis etdik. Bu qurumu 
yaratmaqda isə məqsədimiz fotoqrafiya 
sənətində daha yüksək hədəflərə çatmaq, 
Azərbaycanda foto sənətinin inkişafına tə-
kan verəcək bir təşkilat qurmaq idi. 

Bu təşkilatın tərkibində müxtəlif təyi-
natlı alt təşkilatların olmasını da planlaş-
dırmışıq. Bu barədə federasiyanın nizam-
naməsində də qeyd olunub. Azərbaycan 
Fotoqrafiya Fondu, Fotoqrafiya Muzeyi, 
Fotoqrafiya Akademiyası və Məktəbi, Fo-
toqrafiya Kitabxanası, nəhayət ölkəmizdə 
ən böyük Fotoqrafiya Evinin yaradılması-
nı nəzərdə tutmuşuq. Bir hədəfimiz də bu 
sahədə çalışmaq istəyən könüllülər qrupu 
yaratmaqdır. Qeyri-hökumət təşkilatı ol-
duğumuza görə gəlir mənbəyimiz birliyə 
edilən ianələr və üzvlük haqlarıdır. Buna 
görə könüllülərin dəstəyinə ehtiyacımız 
var. 

± )otoqrafiya Muzeyi mədəni hə-
yatımız və turizm hərəkatı üçün töhfə 
olardı. Bu həm də tari[, yaddaş demək-
dir. 

– Ölkəmiz adına uğurlar qazanmaq 
üçün bir sıra layihələr həyata keçiririk. 

Bunlardan biri də Azərbaycan Fotoqrafi-
ya Muzeyinin yaradılmasıdır. Dünyanın 
bir çox yerində çoxdan belə muzeylər var. 
Düşündük ki, bizdə niyə olmasın" Mu-
zeyin fəaliyyət göstərməsi üçün hələlik 
yerimiz olmasa da hazırlıq aparır, lazımi 
əşyaları toplayırıq. Gələcəkdə müvafiq 
qurumlar muzeyin qurulması və inkişafı-
na dəstək göstərsələr istəyimiz daha tez 
və rahat gerçəkləşər. Ölkədə fəaliyyət 
göstərən digər foto təşkilatları üçün də bu 
muzey ümumi mərkəzə çevrilər. Hələlik 

nəinki muzeyin, 7 ildir fəaliyyət göstərən 
Gilavar Foto Klubunun və Azərbaycan Fo-
toqrafiya Federasiyasının da ofisi yoxdur. 
Lakin fəaliyyətimizi davam etdirir, ölkəmi-
zin tanınması istiqamətində müxtəlif la-
yihələr həyata keçirir və nailiyyətlər əldə 
edirik. Bizə müvafiq yer ayrılması üçün 
etdiyimiz müraciətlər cavabsız qalıb. 

± Muzeyi necə qurmaq istəyirsiniz, 
orada nələr əksini tapacaq"

– Qədim dövrlərdən bugünə qədər 
gəlib çatmış və müasir dövrdə də istifa-
də olunan foto aparatlar, texniki vasitələr, 
fotoqrafların yadigarları və fotoqrafiya 
sənətinin dəyərli irsi muzeydə aparıcı yer 
tutmalıdır. 40-dan çox fototexnika – 1�20-
30-cu illərdən bəridir ki, istifadə edilmir. 
Fotoaparatlar və obyektivlər, Azərbayca-
na aid fotoşəkillər, nadir nüsxələr, bir sıra 
sənədlər sərgilənməsini gözləyir. Bu apa-
ratların çox hissəsi SSRİ dövründə ABŞ, 
Almaniya, Rusiya, Ukrayna və başqa 
ölkələrdə istehsal olunub. 

Muzey hər hansı əşyanın, sənədin və 
başqa ləvazimatların toplanması və sax-
lanılması üçün ən etibarlı məkandır. Buna 
görə də, tanışlardan və ya tanımadığımız 
insanlardan xahiş edirik ki, istifadə etmə-

dikləri fotoaparatları və foto sənətinə aid 
hər hansı bir əşyanı bizə təqdim etsin-
lər. Bəzi eksponatları özümüz alırıq. Elə 
adamlar da var ki, özləri foto cihazlarını 
gətirib bizə təqdim edirlər. hmid edirik ki, 
muzeydə fototexnikalar ilə yanaşı, məş-
hur, tanınmış fotoqrafların fotoaparatları 
və başqa şəxsi əşyaları da sərgilənəcək. 
Foto sənətinə aid bütün əşyaları və tarixi 
faktları toplayıb, gələcək nəsillərə, ölkə-
mizə gələn qonaqlara nümayiş etdirmək 
üçün səylərimizi davam etdiririk. Hələlik 
saytımızı yaratmışıq. Gilavar Foto Klubu 
geniş bazaya malik olduğuna görə, mu-
zey haqqında məlumatlar da burada cəm-
lənib. Sayt gilavar.az adlanır. Buradan 
təşkilatlar bölməsinə daxil olub fotolara da 
baxmaq mümkündür. 

Gələcəkdə muzeydə sərgilənəcək 
foto eksponatlar haqqında da saytdan 
məlumat əldə etmək mümkün olacaq. 

± Artıq elə bir zaman gəlib ki, insan-
lar peşəkar fotoaparata o qədər də eh-
tiyac duymurlar. 'aha ço[ mobil tele-
fonlardan istifadə olunur. Bu fəaliyyət 
fotoqrafiya sayıla bilərmi"

– Peşəkar sözünü işlətdiniz. Əgər 
peşəkarlıqdan danışırıqsa hər bir iş onun 
ölçüləri, meyarı çərçivəsində mükəmməl 
görünə bilər. Fotoqrafiya sənətinin öz in-
cəlikləri, peşə xüsusiyyətləri var. Peşəkar 
fotoçəkiliş etmək üçün bu tələblər müt-
ləq nəzərə alınmalıdır. Müxtəlif ölçülərdə 
 fotoaparat cihazları təsadüfən yaradılma-
yıb. Hər bir iş o vaxt uğurlu olur ki, qarşıya 
qoyulan məqsədə yüksək səviyyədə çata-
san. Peşəkar fotoqraf obyekti işıqlandır-
maqdan tutmuş, mövqe və miqyaslaradək 
çox şeyi bacarmalıdır. Düyməni basmaq 
ən sonda gəlir. Telefonda çəkiliş aparanlar 
isə çox vaxt yalnız düyməni sıxırlar. Bü-
tün bu tələbləri nəzərə alaraq demək istə-
yirəm ki, fotoqrafiya zəngin və coxcəhətli, 
çoxfunksiyalı, dünyanı foto rəsmlərdə 
cazibədarlığı ilə təqdim edən bir sahədir. 
Foto təsvirli salnamədir. Ona görə də, mo-
bil telefon çəkilişi ilə bir fotoqrafın gördüyü 
sənətkarlıq işini eyniləşdirmək olmaz. Fo-
toqrafiya həm də insanın yazdıqlarını və 
yazmadıqlarını cizgilər, kölgələr və işıqlar 
vasitəsilə özündə əks etdirən əvəzsiz bir 
sənətdir. Foto gerçəyin əksi, ötənlərin si-
masıdır.

)idan HhQUQQIZI 
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Pəhləvanlarımızı Olimpiya 
zirvəsində görürük 

Paris Olimpiadasında ölkəmizi təmsil edəcək güləş millimizin ən gənc üzvü 
Həsrət Cəfərov bu mötəbər yarışa böyük iddia ilə gedir. 21 yaşlı pəhləvanın 
yüksək nəticəyə inamı əsassız deyil. O, son 2 Avropa çempionatının qalibi 
olub. 

Yunan-Roma güləşçisi Həsrət 
Cəfərov Goranboy rayonunun Qaradağlı 
kəndində dünyaya gəlib. Güləşə həvəsi 
onda qardaşı oyadıb. Bir neçə il Goran-
boyda məşq etdikdən sonra Respublika 
Olimpiya İdman Liseyində Vaqif Feyzul-
layevin rəhbərliyi altında məşqlər etməyə 
başlayıb. İlk böyük nailiyyətini 16 yaşda 
ikən qazanıb. Yeniyetmələr arasında 
Avropa çempionu olub. 1 il sonra Dün-
ya və Avropa çempionatlarında bürünc 
medal alıb. O, Avropa Gənclər Olimpiya 
Festivalının qalibidir. 2021-ci ildə gənclər 
arasında Avropa və Dünya çempionat-
larının, U-23 Dünya çempionatında ən 
yüksək pilləyə qalxıb. 2022-ci ildə V İs-
lam Həmrəyliyi Oyunlarının qızıl medalını 
qazanıb. Dünya çempionatının bürünc və 
gümüş mükafatçısıdır. 
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–Hələ ilk məşqlərindən ciddi kimlik 
nümayiş etdirirdi. 6-cı sinifdə oxuyurdu. 
Tapşırıqları tam dəqiqliklə yerinə yetir-
məyə çalışırdı. Alınmayanda qətiyyən 
ruhdan düşmürdü. Çox intizamlı və qə-
tiyyətli idi. Məşqlər bitdikdən sonra onu 
zaldan çıxara bilmirdim. Başa salırdım 
ki, tam gücdən düşənə qədər işləməyək, 
sabaha da qüvvə saxlayaq. Bir də görür-
düm ki, inadkarlıqla geri qayıdıb. 

Uşaqlarla işləmək çox çətindir. Məşq-
çilər belə incəliklərə mütləq diqqət ye-
tirməlidirlər. Çünki onları uşaqlıqda zə-
dələrdən qorumalıyıq. Bir dəfə çox ağır 
xəsarət aldı, çənəsi sındı. Bir sınıqçı 
tapdım, onu düzgün müalicə etdi. 40 gün 
sonra sınaq üçün beynəlxalq turnirə qa-

tıldı və 4 uğurlu görüş keçirdi. Bu yarış-
dan sonra “Narahat olmayın, güləşə bi-
lirəm, davam etdirmək istəyirəm”, – desə 
də risk etməyini istəmədim. O, hər bir 
çətinliyin öhdəsindən gəlmək üçün daim 
üzərində çalışıb, bir an belə olsun ruhdan 
düşməyib. 
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–Zaqrebdəki Avropa çempionatının 
finalında gürcüstanlı ilə keçirdiyi gərgin 
qarşılaşmada Həsrət məhz əzmkarlığı 
sayəsində qalib oldu. İlk hissəni geridə 
başa vursa da, 2-ci hissədə qazandığı 
qələbə sayəsində ilk dəfə Avropa çempi-
onu oldu. Bu il 2-ci dəfə qitə çempiona-
tında qızıl medal qazandı. Həsrət bütün 
turnirlərə ciddi yanaşır. Bu, uşaqlıqdan 
belədir. Heç bir yarışa özündən razı, 
arxayınlıqla getmir. Rəqiblərini qiymət-
ləndirməyi bacarır ki, bu da idmançıda 
əsas keyfiyyətlərdən biridir.  
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–Həsrətin uğurlarında millinin məşq-
çisi, yetirməm, dünya çempionu Həsən 
Əliyevin də böyük payı var. Düzgün 
məşqlər sayəsində Həsrət nailiyyətlərini 
davam etdirir. Ondan komandamız, elə-
cə də mən medal gözləyirik. Düşünürəm 
ki, ümidlərimizi doğruldub, Vətənə böyük 
uğurlarla qayıdacaq. 

Vaqif Feyzullayevin fikirlərinə onu da 
əlavə etmək istəyirik ki, qətiyyəti, əzm-
karlığı ilə Dünya, Avropa çempionatla-
rında fərqlənən Həsrət Cəfərov Olimpiya 
Oyunlarında da fəxri kürsüyə yüksəlməyi 
bacaracaq. Elə gənc güləşçinin hədəfi də 
Olimpiya çempionluğudur. 

İnanırıq ki, digər bahadırlarımız da 
Parisdə xalqımızı sevindirəcəklər. Azər-
baycan güləşinin estafetini uğurla davam 
etdirən pəhləvanlarımızı Olimpiya zirvə-
sində görürük.

Leyla QURBA1OVA  
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3DUඈV�2OඈPSඈDGDVÕQD���J�Q�TDOÕE Azərbaycanla Birləşmiş Krallıq 
arasında diplomatik dialoq

İyulun 18-də Birləşmiş Krallığın Vudstok şəhərində keçirilən “Avropa Siyasi Birliyi” 
Sammiti çərçivəsində Azərbaycanın xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov və Krallığın 
xarici işlər, birlik və inkişaf məsələləri üzrə dövlət katibi Devid Lemmi arasında görüş 
keçirilib.   

;arici İşlər Nazirliyinin Mətbuat xid-
məti idarəsindən bildirilib ki, görüşdə 
Azərbaycanla Birləşmiş Krallıq arasında 
strateji tərəfdaşlıq əlaqələrinin müxtəlif 
aspektləri və perspektivləri, regional və 
beynəlxalq gündəliyin qarşılıqlı maraq 
doğuran məsələləri, eləcə də Azərbay-
can–Ermənistan normallaşma prosesinin 
cari vəziyyəti müzakirə edilib.

Azərbaycan ilə Birləşmiş Krallıq ara-
sında bütün sahələrdə, xüsusilə də ener-
getika, təhsil, humanitar əlaqələr kimi 
istiqamətlərdə qarşılıqlı faydalı əmək-
daşlığın olduğu, ölkəmizin mühüm ticarət 
tərəfdaşı kimi xüsusi əhəmiyyəti vurğula-
nıb. Birləşmiş Krallığın şirkətlərinin Azər-
baycan iqtisadiyyatının istər neft, istərsə 
də qeyri-neft sektorunda uğurla fəaliyyət 
göstərdiyi, iqtisadi əməkdaşlığın daha da 
dərinləşməsi üçün geniş imkanların möv-
cud olduğu bildirilib.

Bununla yanaşı, ölkələrimiz arasın-
da yaşıl enerji sahəsində əməkdaşlıq 
məsələləri nəzərdən keçirilib, bu sahədə 
Azərbaycanla əməkdaşlıq üçün geniş 
perspektivlər təqdir olunub. Azərbayca-
nın BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçi-
və Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 
2�-cu sessiyasına (COP2�) sədrliyinin 
mövcud əməkdaşlıq gündəliyində iqlim 
fəaliyyəti istiqamətinin gücləndirilməsinə 
töhfə verə biləcəyi qeyd edilib.

Azərbaycanın üzləşdiyi mina təhdidi 
nəzərə alınaraq, humanitar minatəmiz-
ləmə sahəsində ölkəmizə dəstəyin əhə-

miyyəti vurğulanıb.
Söhbət zamanı tərəflər iki ölkə ara-

sında mövcud dialoq, qarşılıqlı səfərlər 
və təmasların, o cümlədən siyasi məs-
ləhətləşmələrin münasibətlərin inkişafına 
mühüm töhfə verdiyini bildiriblər.

Nazir Ceyhun Bayramov bölgədə 
mövcud olan cari vəziyyət, o cümlədən 
Azərbaycan tərəfindən sülh prosesi ilə 
bağlı atılan addımlar, ölkəmizin Ermənis-
tanla münasibətlərin normallaşması ilə 
bağlı mövqeyi, azad olunmuş ərazilərdə 
həyata keçirilən bərpa və yenidənqurma 
işləri barədə məlumat verib. Ermənis-
tanla danışıqlarda sülh sazişi mətni üzrə 
əhəmiyyətli irəliləyişə baxmayaraq, Er-
mənistan konstitusiyasında və qanunve-
ricilik aktlarında ölkəmizin ərazi bütövlüyü 
və suverenliyinə qarşı davam edən iddia-
ların sülh prosesində əsas maneə olduğu 
diqqətə çatdırılıb.

“Avropa Siyasi Birliyi” Sammiti çər-
çivəsində Birləşmiş Krallığın Baş naziri-
nin təşəbbüsü və iştirakı ilə Azərbaycan 
və Ermənistan liderləri arasında görü-
şün keçirilməsi üçün səy göstərilməsinə 
görə nazir Ceyhun Bayramov tərəfindən 
təşəkkür ifadə olunub, məhz Ermənistan 
tərəfindən imtina səbəbinə görə bu gö-
rüşün baş tutmamasının sülh prosesinə 
töhfə vermədiyi qeyd edilib.

Görüşdə, həmçinin qarşılıqlı ma-
raq doğuran digər ikitərəfli və regional 
məsələlər üzrə fikir mübadiləsi aparılıb.
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“İslam dünyasında qadınlar: 
ənənələr və çağırışlar”

Ailə, Qadın və Uşaq Problemləri üzrə Dövlət Komitəsinin təşkilatçılığı ilə 
Şuşa şəhərində bu mövzuda keçirilən konfransda İslam aləmində gender 
problemləri diqqət mərkəzində olub.

Azərbaycan Respublikası Ailə, Qa-
dın və Uşaq Problemləri üzrə Dövlət 
Komitəsinin sədri Bahar Muradova 
bildirib ki, konfransın məqsədi qadı-
nın dəyəri, onun statusu və hüquqları 
barədə mövcud yanaşmalar haqqında 
ətraflı fikir mübadiləsi aparmaqla İslam 
mədəniyyətinin təbliğində qadınların 
rolunun gücləndirilməsinin vacibliyini 
bir daha vurğulamaq, onları İslam dün-
yasının inkişafına yönələn bütün is-
tiqamətlərdə fəal olmağa çağırmaqdır: 
“Bəşəriyyətin yaranması, inkişaf etmə-
si, eləcə də yenilənməsində əvəzsiz rol 
oynayan qadınlar bu gün belə qlobal 
problemləri aradan qaldırmağın yolla-
rını kişilərlə birgə axtarırlar. COP2�-un 
Təşkilat Komitəsində qadınların da işti-
rakı bunun əyani sübutudur”.

VI çağırış Milli Məclisin deputatı, 
Ailə, qadın və uşaq məsələləri komitə-
sinin sədri Hicran Hüseynova vurğula-
yıb ki, qadın və uşaq hüquqları ilə bağlı 
ciddi maarifləndirmə aparılmalıdır. O, 
bəzi İslam ölkələrində hələ də qadın-
ların hüquqlarının pozulması hallarının 
baş verdiyini deyib. “İslam Əməkdaşlıq 
Təşkilatı, həmçinin müxtəlif ölkələrin 
müvafiq qurumları və İslam dünyasının 
problemlərini araşdıran təsisatlar bu is-
tiqamətdə önəmli tədbirlər təşkil edir”.

Azərbaycan Respublikası Dini Qu-
rumlarla İş üzrə Dövlət Komitəsinin 
sədri Ramin Məmmədov ölkəmizin  
İslam dünyasının bir parçası olduğunu, 

tarixdə qazandığı nailiyyətləri ilə bir çox 
ilklərə imza atdığını söyləyib. Türkiyə-
nin Azərbaycandakı səfiri Cahit Bağçı 
ölkəsindəki qadınların hüquqlarından 
danışıb, onların bir çox sahələrdə rəh-
bər vəzifələrdə çalışdıqlarını diqqətə 
çatdırıb. Mədəniyyət nazirinin müavini 
Səadət Yusifova Azərbaycan qadını-
nın həm ailədəki, həm də cəmiyyətdə-
ki sarsılmaz mövqeyinin dövlətimizin 
uğurlu sosial siyasətinin nəticəsi oldu-
ğunu vurğulayıb. 

Konfrans işini Dini Qurumlarla İş 
üzrə Dövlət Komitəsinin sədr müavini 
Gündüz İsmayılovun moderatorluğu ilə 
keçirilən panel iclasla davam etdirib. 
Cəbrayıl, Qubadlı və Zəngilan rayonla-
rında Azərbaycan Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəliyinin böyük məsləhətçisi 
Nərgiz Qaracayeva, VI çağırış  Milli 
Məclisin Deputatı Ceyhun Məmmədov, 
Azərbaycan Memarlıq və İnşaat Uni-
versitetinin rektoru Gülçöhrə Məmmə-
dova, Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin 
İctimaiyyətlə əlaqələr və ailə problem-
ləri üzrə sədr müavini Qəmər Cavadlı, 
“Əhməd Ağaoğlu” İctimai Birliyinin sədri 
Nigar Axundova müzakirə edilən möv-
zu ilə bağlı mülahizələrini açıqlayıblar. 

Konfransda geniş müzakirə aparı-
lıb, suallar cavablandırılıb.

Zərifə HhS(Y1OVA 
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